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El ministre de Sa-
lut, Joan Martínez 
Benazet, va asse-
gurar ahir durant 
la roda de premsa 
posterior a la cele-

bració del Consell de Ministres dedi-
cat exclusivament a la crisi sanitària 
que, de moment, no s’administrarà 
la quarta dosi del vaccí contra la co-
vid-19 perquè la població està «més 
protegida» per la generalització 
d’infectats per la variant òmicron 
i la consolidació del procés de vac-
cinació. A més, va assegurar que el 
ministeri no s’ha plantejat implan-
tar la vacunació obligatòria, ja que 
el percentatge de vaccinats arriba 
a prop del 85%. A hores d’ara, s’han 
administrat 152.780 vaccins (57.750 
primeres dosis, 56.966 segones dosis 
i 38.064 terceres dosis).

Tot i que en les darreres hores 
s’ha conegut una nova mort (amb 
diverses patologies però també amb 
coronavirus), fet que situa la xifra 
de defuncions fins a les 145, els ca-
sos actius han baixat de 5.000 i ara 
són 4.969, després que s’hagin ac-
tualitzat els resultats de les proves 
TMA arran de l’avaria d’una de les 
màquines que les efectua. A més, a 
l’Hospital Nostra Senyora de Merit-
xell només hi ha nou persones in-
gressades, quatre a planta i cinc a la 
Unitat de Cures Intensives (UCI), tres 
de les quals amb necessitat de venti-
lació mecànica. Els nous casos que 
s’han produït durant el cap de set-
mana han estat 1.295, el 44% dels 
quals no estan vacunats, tenint en 
compte que només el 17% de la po-
blació ha optat per no rebre el vaccí. 

«L’evolució dels indicadors és bo-
na, ja que les dades sobre la variant 
òmicron presenten una estabilitza-
ció i la visió és molt optimista, tot i 
que hem d’estar alerta i no podem 
abaixar els braços», va afirmar Be-
nazet. En aquest sentit, va revelar 
el ministre de Salut, «en poc temps, 
setmanes o dies, podrem aixecar al-
gunes mesures i tornar a la normali-
tat». Així per exemple, si els casos ac-
tius baixen de 3.000, es retiraran les 
mesures restrictives a la restauració 
i a l’oci nocturn.

El Ministeri de Salut va fer públi-

GOVERN D’ANDORRA

33 El ministre de Salut, Joan Martínez Benazet, ahir durant la roda de premsa a l’edifici administratiu.

Salut descarta la quarta dosi ja que 
la població està «més protegida»
Els casos actius baixen de 5.000, mentre una 
nova mort puja la xifra de defuncions a 145

El Consell de Ministres elimina els cribratges 
per accedir al menjador i a les extraescolars

ALBERT BELIS
ANDORRA LA VELLA

@albert_belis

ACTUALITZACIÓ SANITÀRIA

ques ahir dades de l’UCI. D’aquesta 
manera, des del 31 d’octubre tots els 
pacients han estat infectats per la 
variant delta. En total, 37 persones 
han hagut de fer servir aquest ser-
vei, 22 de les quals no estaven vacu-
nades i 15 sí que ho estaven. A més, 
s’han produït set defuncions, qua-
tre dels quals no vacunats i tres sí. Fo-
ra de l’UCI, Benazet va explicar que 
les persones que han passat la vari-
ant delta se’ls ha citat per la tercera 
dosi, mentre que els que es van infec-
tar a partir del 5 de gener, se’ls citarà 
al cap de tres mesos.

CANVIS A MATERNAL / La millora de la si-
tuació sanitària ha provocat noves 
mesures en l’àmbit educatiu. D’en-
trada, el darrer cribratge escolar re-
alitzat a un total de 1.331 alumnes, 
va donar com a resultat que només 
un 6% (80) havia donat positiu per 
coronavirus, després de sotmetre’s 

a un test d’antígens. Amb aquesta 
situació, Salut ha decidit eliminar 
l’obligatorietat de dur a terme els 
cribratges escolars a primera ense-
nyança o equivalent per accedir a les 
activitats extraescolars i al servei de 
menjador, a petició del col·lectiu Pa-
res Units. En tot cas, es mantenen els 
cribratges setmanals per alumnat i 
el personal no immunitzat que hi 
vulgui participar. A més, les aules de 
maternal es confinaran a partir de 
tres persones positives. En cas d’ha-
ver-hi menys de tres positius, es du-
rà a terme un cribratge a tota l’aula. 
A primera i segona ensenyança, així 
com en batxillerat i equivalents, es 
farà el cribratge periòdic setmanal i 
a partir dels cinc positius en una au-
la se seguirà un protocol específic 
amb un cribratge entre el segon i el 
tercer dia. Actualment, hi ha 284 au-
les sota vigilància, 53 de les quals de 
manera activa (total, 17 i parcial, 36) 
i 231 de forma passiva.

D’altra banda, el Govern va infor-
mar ahir que comprarà un total de 
100.000 tests d’antígens a un preu 
d’1,85 euros que distribuirà a les far-
màcies per a la població resident i 
transfronterera, un acord que enca-
ra està pendent de tancar amb el Col-
legi de Farmacèutics i que s’anuncia-
rà aquest dimecres. El preu de venda 
al públic serà inferior al d’Espanya.

A partir d’aquesta setmana, l’Exe-
cutiu farà dos consells de ministres: 
un dilluns només sanitari i un al-
tre dimecres amb la resta de temes, 
mentre divendres manté l’actualit-
zació sanitària. H

44% dels casos posi-
tius corresponen a persones no 
vacunades.

6% de positius en el dar-
rer cribratge escolar, fet a més 
de 1.300 alumnes.

22 ingressats a l’UCI dels 
37 totals a partir del 31 d’octubre 
no estaven vaccinats.

les xifres

Tema del dia PANDÈMIA
MUNDIAL

33 El Govern ha reconegut tenir 
constància d’alguna queixa per 
part de la ciutadania en què s’alerta 
de resultats discordants entre una 
prova TMA practicada per Salut i 
una PCR realitzada en un laborato-
ri privat durant el mateix dia. Arran 
d’una resposta escrita de l’Execu-
tiu a la consellera general no ads-
crita, Carine Montaner, Joan Mar-
tínez Benazet indica que malgrat 
que totes dues proves tenen una 
especificitat superior al 98%, cosa 
que permet afirmar que «es gene-
ren pocs falsos positius», un paci-
ent que se sotmet a les dues proves 
el mateix dia pot generar resultats 
discordants si gaudeix «d’una càr-

Una càrrega viral baixa, la responsable de 
possibles discordances entre les TMA i PCR

rega viral molt baixa», ja que no se-
rà detectable en una PCR, però sí 
en una TMA. En cas de discrepàn-
cia, «la TMA té una especificitat 
superior a la de la PCR i hauria de 
prevaldre com a criteri de decisió», 
conclou el ministre de Salut.

33 Realització d’una prova TMA.

COMÚ D’ENCAMP

«La variant òmicron 
presenta bones 
dades, una 
estabilització, així 
que tenim una visió 
força optimista»

Joan M. Benazet
MINISTRE DE SALUT
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Convé arribar 
a un acord just 
que no enlletgi 
una bona causa

La compensació a les 
companyies de bus, al febrer

per resoldre la qüestió. Cal destacar 
que per garantir la màxima transpa-
rència i imparcialitat, tant Coopal-
sa com Nadal, han delegat la seva re-
presentació a quatre professionals 
externs, com experts en transport 
i juristes. Per la seva banda, l’Exe-
cutiu, a través d’un comunicat de 
premsa, es va limitar a comentar 
que la seva voluntat és «fixar els cri-
teris per a la metodologia de càlcul», 
tot defensant que els canvis de tari-
fes es van impulsar amb la voluntat 
de «promocionar l’ús del transport 
públic al nostre país».

I és que des del passat mes de se-

E
l serial per la compensa-
ció del Govern a les com-
panyies d’autobús pel me-
nyscapte que els suposa 
l’abonament mensual de 

30 euros continua. Ahir, però, es va 
celebrar la primera presa de contac-
te a través d’una comissió d’experts 
que ha d’arribar a un acord que satis-
faci ambdues parts abans que acabi 
el mes de febrer. 

El repte no és senzill, ja que d’en-
trada uns proposen un pagament de 
260.000 euros, mentre que els càl-
culs del Govern atorguen una xifra 
que amb prou feines arriba a la mei-

tat. A més, les companyies afegeixen 
pressió, ja que els córrer pressa co-
brar per tal de no «acumular» més 
tensió a la seva tresoreria. De fet, el 
gerent de Coopalsa, Gabriel Dalla-
rès, va pronosticar «unes setmanes» 

tembre l’abonament de bus mensu-
al va passar de 70 a 30 euros, amb 
un evident perjudici econòmic per 
a les empreses concessionàries, pe-
rò amb un també evident benefici 
per als usuaris. Així mateix, el Go-
vern sempre ha defensat que aques-
ta mesura forma part de la seva llui-
ta contra el canvi climàtic i a favor 
de la mobilitat sostenible, de mane-
ra que convé arribar a un acord just 
que no enlletgi una bona causa i ser-
veixi com a establiment d’unes ba-
ses de càlcul ràpides i eficients, sub-
jectes a possibles futures noves mi-
llores en el transport públic. 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.
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professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
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L
a final de la Supercopa d’Es-
panya de futbol femení es 
va saldar aquest diumen-
ge amb la victòria rotun-

da de l’FC Barcelona sobre l’Atlètic 
de Madrid (7-0) però, sobretot, amb 
un manteig ple d’emoció i una lli-
çó d’esportivitat protagonitzat per 
la blanc-i-vermella Virginia Torreta, 
que s’incorporava a l’equip 683 di-
es després d’haver jugat el seu úl-
tim partit i de retirar-se del joc des-
prés de ser-li diagnosticat un tu-
mor cerebral. Les futbolistes del 
Barça van decidir celebrar el seu 
trofeu amb un gest atípic: mante-
jant la jugadora de l’equip contra-
ri i, sobretot, destacant la seva re-
cuperació, en un gest que ha emo-
cionat jugadors, espectadors i, per 
descomptat, la pròpia esportista.

«Un dia em van dir que no torna-
ria a jugar al futbol professional. 
Gairebé dos anys després, soc aquí, 
redebutant contra el Barcelona», 
va explicar l’estrella del dia, indi-
cant que després de la seva malal-
tia, es queda «amb les persones», 
que no tenen res a veure amb els 
colors.

«No us imagineu la de vegades 
que vaig somiar amb aquest mo-
ment [amb tornar a jugar amb el 
seu equip]. I, creieu-me, mai, mai, 
ho havia imaginat així. A ningú li 
agrada perdre i menys d’aquesta 
manera però sento de tot cor que el 
futbol femení ha tornat a guanyar. 
TOTES, sense colors, sense escuts... 
NOSALTRES! Gràcies, gràcies, grà-

La finestra
oberta

Un gest preciós 
cap a la ‘rival’
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cies! Us adoro amb tot el meu ser», 
va dedicar Virginia Torreta a través 
del seu Instagram a les jugadores 
del seu equip i de l’FC Barcelona al 
costat d’una fotografia en la qual 
apareix amb la seva samarreta re-
glamentària i el número 14.

Però durant aquella tarda va ha-
ver-hi més moments emotius, com 
quan va saltar al camp, en el minut 
85, i Amanda Sampedro li va cedir 
el braçalet de capitana.

També el seu equip, l’Atlètic de 
Madrid, li ha dedicat una publica-
ció a les xarxes socials amb algu-
nes de les seves declaracions en les 
quals la jugadora agraeix totes les 

mostres d’afecte i el suport que ha 
rebut durant tot el procés de la se-
va malaltia.

«Per a mi ha estat una cosa molt 
especial, no ho oblidaré mai», de-
clara en l’enregistrament, en el 
qual no pot evitar emocionar-se i 
deixar anar unes llàgrimes en es-
mentar la seva família, especial-
ment els seus pares, i de tot el que 
han passat amb ells. «Els vaig pro-
metre que tornaria i aquí estic. Ani-
ré a millor, sempre a millor».

Aquest succés ha estat recollit 
per, pràcticament, tota la prem-
sa esportiva i ha donat la volta al 
món. H

HERNÁNDEZ
CLARA
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La tribuna

Trastorns de conducta alimentària (TCA)
El principal d’aquests comportaments és utilitzar el menjar com una eina per gestionar les emocions

El Bachiri

La gana es converteix en un objectiu a 
superar, a no cedir, per demostrar-se a un 
mateix capacitat de determinació i autocontrol

EL PERIÒDIC

OMAR dueix la quantitat i les vegades que 
menja en un dia, arribant fins i tot a 
deixar de fer-ho per complet. 

En canvi, en la purgativa es pro-
voca el vòmit, fa servir laxants, di-
ürètics i abusa de l’esport. En con-
sumir algunes calories i voler cre-
mar-les a l’instant, viu en l’ansietat 
permanent. No obstant això, la bu-
límia es caracteritza per les fartane-
res de menjar excessiu i posterior-
ment recórrer al vòmit induït. S’ha 
de dir que el perfil de la persona és 
diferent, normalment és extroverti-
da i sociable, encara que compartei-
xen la baixa autoestima, només que 
en l’anorèxia es mostra com una 
persona tímida. Després, una altra 
diferència entre ambdues és que en 
aquest cas la persona no busca apri-
mar-se, sinó més aviat no engreixar-
se, que és diferent. D’aquí ve que si-
gui tan difícil de descobrir, perquè 
físicament no està desnodrida, és 
més, moltes vegades està una mica 
passada de pes. 

Igualment, aquest trastorn tam-
bé es diferencia en el fet que la per-
sona menja de tot, però en excés, no 
pot parar per la seva impulsivitat. 
Una vegada acaba de menjar, vomi-
ta perquè se sent culpable i se sent 
bruta per haver menjat tant. Al seu 
torn, encara que el trastorn estigui 
definit per les fartaneres, difereix de 
la hiperfàgia en què les utilitza com 
a via de fuita mental. No ho fa per 
ansietat, sinó, perquè mentre men-
ja deixa de pensar en la seva situació 
personal i es troba tranquil·la. És la 
seva manera de trobar la pau, és com 
si el temps es congelés. Malaurada-
ment, una vegada acabat apareixen 
tant els remordiments com el senti-
ment de culpa, donant com a resul-
tat el vòmit induït. 

Resumint una mica l’article, el 
principal problema d’aquests com-
portaments és haver canviat la fun-
ció de l’alimentació i utilizar-la com 
a eina per a gestionar les emocions.  
A més frustració, major quantitat 
de menjar ingerit i, paral·lelament, 
es deixa d’interpretar la fam com un 
senyal de falta d’energia, ara és un 
objectiu a superar, no cedir davant 
ella, per a autodemostrar-se deter-
minació i autocontrol.  H

vuit hores). 
Per la seva banda, l’anorèxia és 

una lluita interna contra la fam, la 
persona percep que té el control so-
bre el seu organisme, ja que deci-
deix no cedir davant d’ell. Té gana i 
no menja, està reflectint la seva per-
sonalitat amb el rebuig a la ingesta 
alimentària. El seu perfil es d’algú 
perfeccionista, autoexigent, amb 
baixa autoestima i, a més a més, do-
minant de l’art de la mentida, té en-
ganyats els altres sobre el seu tras-
torn. 

Igual que escampa el menjar per 
tot el plat per ano ser descobert, tam-
bé vesteix amb roba ampla i fins i tot 
amb diverses peces, una damunt de 
l’altra i així dissimula la pèrdua de 
pes. També, si ha de pesar-se en pre-
sència d’algú més, és capaç a ficar-
se monedes a les butxaques per a en-
ganyar la bàscula. L’aparença física 
és el que més li importa, estar pri-
ma és el seu únic objectiu a la vida 
i en moltes ocasions prefereix mo-

P
oden considerar-se com a 
trastorns mentals expres-
sats amb la alimentació. 
És un desordre alimenta-
ri i psicològic alhora, es-

tà basat en l’obsessió i en la compul-
sió. L’obsessió és el menjar i les com-
pulsions són els rituals exercits per 
a controlar l’apetit, mastegar un 
nombre de vegades en concret, inge-
rir més aigua que aliments, escam-
par el menjar pel plat o fins i tot vo-
mitar. En aquest article em centro 
explícitament en tres, l’anorèxia, la 
bulímia i la hiperfàgia.

Tots tres comparteixen la dis-
torsió funcional de l’alimentació, 
quan realment el seu únic objectiu 
és la subsistència de l’organisme. És 
igual que el combustible per a un ve-
hicle, sense ell, no funciona. L’orga-
nisme necessita l’alimentació per a 
transformar-la en energia i les per-
sones que sofreixen aquests tras-
torns tenen totalment distorsiona-
da la seva funció. Afegir que la hiper-
fàgia, per la seva banda, es distancia 
una mica perquè la persona menja 
sense parar i no ho fa perquè tingui 
gana, sinó més aviat per gola. Veient 
el motiu, és comprensible que la ma-
nera d’afrontar-ho també sigui dife-
rent dels altres dos, no recorre ni a 
l’exercici compulsiu ni al vòmit. El 
seu problema no és l’aspecte físic, si-
nó la incapacitat de deixar de men-
jar i en conseqüència viu immersa 
en l’ansietat i com més elevada és, 
més aliments ingereix. 

Després, un altre factor perjudi-
cial és el cansament físic que sofreix, 
ja que consumeix massa sucre i en-
cara que al principi genera energia, 
transcorregudes unes poques hores 
és just el contrari, els nivells de glu-
cosa es redueixen i arriba el somni i 
la mandra. Això és així perquè abu-
sa del sucre simple, una font d’ener-
gia instantània i quasi no menja del 
complex, el que proporciona ener-
gia durant més temps (entre sis i 

rir en l’intent abans que desistir. La 
majoria de vegades la mortés a cau-
sa d’una aturada cardíaca, el cor dei-
xa de bombar perquè no té combus-
tible (energia). Però abans de conti-
nuar, definiré la paraula anorèxia, 
que significa falta d’apetit i en con-
seqüència, la persona dejuna però 
quan ho recupera, torna a menjar. 
En canvi, l’anorèxia nerviosa (AN) és 
el trastorn com a tal i la persona dei-
xa de menjar per voluntat pròpia, 
per aprimar-se o no engreixar-se, el 
seu únic objectiu és aconseguir un 
cos perfecte. 

Pateix de percepció distorsiona-
da i fins i tot estant literalment en 
els ossos, es continua veient gros-
sa. Per a aquesta persona l’obesitat 

és una cosa fastigosa i té pànic a re-
cuperar el pes perdut. Tristement, 
la seva vida gira al voltant de la bàs-
cula, es pesa més de 10 vegades per 
dia només per comprovar que no ha 
guanyat ni un gram. L’AN, la majo-
ria de les vegades, comença per una 
dieta restrictiva, es van reduint els 
menjars diaris o la seva quantitat. 

Amb el temps l’estómac es va en-
congint i amb menys quantitat, se 
sent plena. Això per un costat i per 
l’altre, paral·lelament, la persona 
afegeix la purgació. En la restricció, 
es comença per dietes molt estric-
tes, es passa d’una a una altra sen-
se parar. Com no troba la idònia, es 
crea la seva pròpia, deixar de menjar 
tant. A mesura que passa el temps re-
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L
a comissió de treball per re-
soldre el desacord sobre 
les compensacions pel me-
nyscapte econòmic derivat 

de la posada en marxa de l’abona-
ment de transport mensual a 30 eu-
ros ja ha començat a treballar. Les 
companyies de bus esperen poder 
acostar posicions amb l’Executiu 
i equilibrar la tresoreria durant el 
mes de febrer, ja que aquesta proble-
màtica s’arrossega des que va entrar 
en vigor la nova tarifa el darrer 1 de 
setembre del 2021. «Penso que du-
rant el transcurs del mes de febrer 
s’haurà de tenir una solució sobre 
la taula», va declarar al respecte el 
director general d’Autocars Nadal, 
Bartumeu Gabriel, que va reconèi-
xer que «com més aviat ho aclarim, 
millor» pel fet que «es van acumu-
lant tensions de tresoreria» que és 
important anar resolent. En una lí-
nia similar, el gerent de Coopalsa, 
Gabriel Dallerès, va indicar que «en-
tenc que la resolució hauria de ser 
relativament ràpida», augurant una 
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33 Imatge d’arxiu d’un bus de l’L1 circulant per l’avinguda Esteve Albert d’Escaldes-Engordany.

Les companyies de bus confien a 
tancar les compensacions al febrer
Nadal i Coopalsa escullen un expert en bitllets i un jurista cadascú per representar-los en la comissió

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil

TRANSPORT

llets. A més, també han disposat un 
jurista «per fer un millor seguiment 
de què es tracta i que tot s’interpre-
ti bé». I Coopalsa també ha escollit 
dos professionals en aquestes matè-
ries com a representants. «Nosaltres 
no ens hem volgut vincular directa-
ment perquè, durant el dia a dia, els 
punts de vista són diferents. Així que 
és millor que ho facin experts en la 
matèria», va precisar Gabriel.

Per la seva banda, el Govern va ex-
plicar en un comunicat de premsa 
dies enrere que l’objectiu de la co-
missió de treball era «fixar els cri-
teris per a la metodologia de càlcul 
de les compensacions per pal·liar la 
davallada d’ingressos per les com-
panyies derivada de l’aplicació dels 
nous preus», i va defensar que les no-
ves tarifes responien a la voluntat de 
«donar un nou impuls a la promoció 
de l’ús del transport públic al nostre 
país». De fet, aquesta comissió s’ha 
constituït després que els càlculs ela-
borats, per les companyies concessi-
onàries de les línies de transport na-
cional d’una banda i de l’Executiu de 
l’altra, fossin clarament distants. Se-
gons va estimar el mateix Dallerès el 
darrer mes de desembre, la propos-

ta d’equilibri per l’abonament que 
aleshores els feia el Govern estava 
«per sota de la meitat» del seu càlcul.

Però, més enllà d’aquesta tas-
ca actual amb els abonaments a 30 
euros, les companyies estan espe-
rançades que a través d’aquesta co-
missió es pugui concretar una base 
d’equilibri econòmic a les empreses 
de transport per a possibles noves 
modificacions en les tarifes mentre 
duri la concessió. «L’objectiu prin-
cipal és fer unes bases clares per tal 
que, faci el que faci el Govern, es pu-
gui calcular la compensació de for-
ma ràpida i eficient, sense demo-
rar-nos en el retorn dels diners per 
fer l’equilibri», va declarar Gabriel, 
que va detallar que «imaginem que 
l’Executiu estableix que a partir de 
l’any que ve, el bus sigui gratuït. Qui 
ho paga això? Doncs la cosa seria es-
tablir aquest procediment, de qui-
na manera suplir aquestes casuís-
tiques». En aquest sentit, el gerent 
de Coopalsa va relatar que «possible-
ment, aniran apareixent nous pro-
blemes, però haurà de ser el Govern 
qui determini com s’han de dirimir 
les discrepàncies que puguin anar 
sorgint». H

«L’objectiu és fer unes bases clares per tal que, 
faci el que faci el Govern, es pugui calcular la 
compensació de forma ràpida i eficient»

«Ha estat una primera reunió de presa de 
contacte. La comissió ha de trobar una 
sortida que es pugui compartir entre tots»

Bartumeu Gabriel

Gabriel Dallerès

DIRECTOR GENERAL D’AUTOCARS NADAL

GERENT DE COOPALSA

temporalitat en el treball de la co-
missió «de setmanes».

D’aquesta manera, ambdós re-
presentants van posar de manifest 
que la primera reunió entre les tres 
parts havia servit per presentar el 
context actual i els diferents punts 
de vista sobre la qüestió de la com-
pensació, per a partir d’aquí, inici-
ar una anàlisi i trobar una conclusió 
comuna i una proposta de resolució 
que totes les parts hauran d’accep-
tar. «Ha sigut una primera reunió de 
presa de contacte. Ara estem a l’es-
pera de com avança la comissió que 
ha de trobar una sortida que es pu-
gui compartir entre tots», va remar-
car Dallerès, mentre que Gabriel va 
compartir que «una vegada s’ha po-
sat tot sobre la taula, cada part ha de 
treballar la seva exposició i després, 
posar-la en comú per trobar la mi-
llor solució».

Cal posar en relleu que les compa-
nyies han delegat la seva representa-
ció a la taula de treball a dos profes-
sionals externs. Segons va indicar el 
director general d’Autocars Nadal, 
un d’ells és un expert en transport, 
en concret, «en tot allò que té a veure 
amb el ticketing», és a dir, amb els bit-

Els càlculs elaborats 
per les empreses i 
l’Executiu eren molt 
distants, de l’orde de 
«la meitat» l’un de l’altre
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33 La seu comercial d’Andorra Telecom.

@alexpontt

INTERNET

A
ndorra Telecom ha denun-
ciat els atacs de denegació 
de servei (DDoS) a la xarxa 
d’internet que van patir di-

versos streamers residents durant 
el cap de setmana i que també va 
afectar la velocitat de navegació de 
molts usuaris arreu del Principat. 
D’aquesta manera, la companyia 
vol arribar fins al final amb els au-
tors d’aquestes intromissions, les 
quals van resultar un dels pitjors 
atacs que ha patit Andorra fins a la 
data i que es van allargar des de di-
vendres passat fins ahir al matí.

Segons va informar el portaveu 
d’Andorra Telecom, Carles Casade-
vall, «és complicat esbrinar qui són  
les persones que estan al darrere, pe-
rò no és impossible; estem aportant 
el màxim d’evidències possibles a la 
Policia». De la mateixa manera, Ca-
sadevall va avisar que «es poden re-
petir més atacs com aquests de cara 
al futur»; tot i això, el portaveu de la 
companyia va assenyalar que «no es 
tractava de dues persones», sinó que 
«això és una organització» i va com-
parar les intromissions del passat 
cap de setmana amb l’atac que va 
patir l’empresa distribuïdora inter-
nacional Amazon durant el 2020 en 
què la xarxa es va saturar a un ritme 
de trànsit de dades brossa de 2 TB/s, 
«mentre que nosaltres hem patit un 
atac de gairebé 1 TB/s de trànsit». 

De fet, l’anunci sobre la denún-
cia d’aquests fets per part de la com-
panyia de telecomunicacions coin-
cideix amb les declaracions que va 
dur a terme un dels streamers impli-
cats durant la sessió en directe que 
es va veure afectada per la sobrecàr-
rega de dades. El creador de contin-
gut Auronplay va manifestar en di-
recte el seu malestar envers els fets 

Andorra Telecom porta a la 
Justícia els atacs a la xarxa
Els ‘streamers’ residents també estan duent a terme accions legals envers els pirates

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY
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33 Imatge d’arxiu d’un alumne i una mestra a l’escola andorrana de Canillo.

El SEP demana l’accés dels docents 
als concursos de mobilitat interna

La junta del Sindicat d’Ensenya-
ment Públic va demanar ahir en un 
comunicat que es realitzin les polí-
tiques pertinents des del Ministe-
ri d’Educació envers la Llei del cos 
d’educació per tal que els docents 
interins que porten 10 anys o més 
a l’Administració puguin tenir ac-
cés a concursos de mobilitat inter-
na. D’aquesta manera, s’evitaria es-
perar la convocatòria d’un edicte 
extern per tal d’optar a la plaça i es 
crearia la figura del professor even-
tual de llarga durada. El SEP, a més, 

va fer la petició d’eliminar el requi-
sit de tenir la nacionalitat andorra-
na per a cobrir les vacants. 

El col·lectiu va demanar que es 
mantingui el contacte amb Edu-
cació i va indicar que duria a ter-
me una ronda de contactes amb 
els diferents grups parlamentaris 
per explicar les noves aportacions 
i fer més entenedores les esmenes 
proposades envers la nova Llei del 
Cos d’Educació. De fet, el SEP in-
dica que només ha rebut resposta 
per part de  Demòcrates per Andor-
ra (DA) i el Partit Socialdemòcra-
ta (PS).

Pel que fa a les demandes so-
bre material sanitari, el sindicat 
demana un nou aprovisionament 
de mascaretes FFP2 i la revisió dels 
protocols de confinament de ma-

ternal, així com propostes de millo-
ra tant per a primera com per a se-
gona ensenyança.

Finalment, cal recalcar que di-
versos representants del sindicat 
dels professors es van reunir di-
vendres passat tant amb la titular 
d’Educació, Ester Vilarrubla, com 
amb el ministre de Salut, Joan Mar-
tínez Benazet. Des del Govern es vo-
lia donar resposta als neguits dels 
docents amb relació a l’àrea de sa-
nitat i la docència. El comunicat ex-
pressa que «un cop fets els aclari-
ments, se’ns va suggerir que, a cau-
sa dels canvis continus de l’acció de 
la pandèmia sobre la població, do-
nem un marge prudencial d’una o 
dues setmanes per poder aplicar, o 
no, alguna de les mesures proposa-
des des del sindicat». H

El col·lectiu advoca per 
la no obligatorietat de la 
nacionalitat andorrana

EDUCACIÓ

EL PERIÒDIC
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ocorreguts i va denunciar que «no 
es tracta del primer atac ni l’últim». 
De fet, Auronplay va indicar que «es-
tem duent a terme investigacions i 
tenim constància sobre qui està per-
petrant aquestes intromissions». A 
més a més, va avisar els pirates que 
«estem duent a terme els procedi-
ments legals pertinents per evitar 
que es tornin a repetir episodis com 
aquests», tot lamentant que aques-
ta situació havia fet perdre als you-
tubers afectats milers d’euros.

El secretari d’Estat de Transfor-
mació Digital i Projectes Estratè-
gics, César Marquina, va afirmar 
que «el nivell de sofisticació dels 
atacants és notable i van dur a ter-
me una gran inversió». Marquina 
va destacar que la intromissió «va 
registrar un nivell de creixement 
20 vegades superior als atacs con-
vencionals». Tot i això, el secretari 
va afirmar que «la població estigui 
tranquil·la perquè les dades perso-
nals no eren l’objectiu de l’atac».

Pel que fa a l’atac d’ahir al ma-
tí, que no es compara amb termes 
de proporcions als diferents atacs 
ocorreguts durant el passat cap de 
setmana, es va detectar cap a les 
10.00 hores. Alguns usuaris van de-
nunciar a través de les xarxes soci-
als que s’estaven trobant amb en-
trebancs a l’hora de navegar per la 
web. Andorra Telecom, per la seva 
banda, va poder mitigar l’atac ràpi-
dament. Casadevall va indicar que 
«es tracta d’un atac molt similar als 
del darrer cap de setmana, però ha 
sigut curt i molt menys intens, ja 
que l’hem pogut resoldre en menys 
de 15 minuts». Tot i això, la diferèn-
cia de l’atac d’ahir recau en el fet 
que anava dirigit exclusivament als 
equipaments de la companyia i no a 
objectius concrets com els streamers. 
«Creiem que aquest incident pot es-
tar estretament relacionat amb les 
altres intromissions», va indicar Ca-
sadevall. H

«La població pot 
estar tranquila 
perquè les dades 
personals no eren 
l’objectiu d’aquestes 
intromissions»

«Es tracta d’una 
organització i és 
probable que es 
tornin a repetir 
incidències similars 
en el futur»

César Marquina

Carles Casadevall

SECRETARI D’ESTAT TRANS. DIGITAL

PORTAVEU D’ANDORRA TELECOM

El col·lapse d’ internet 
durant el cap de 
setmana va registrar un 
tràfic de dades brossa 
de prop d’1 TB/s
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33 L’edifici administratiu de la Policia.

@PeriodicAND

BALANÇ POLICIAL

L
a Policia va detenir dimarts 
passat al Pas de la Casa un noi 
no resident de 19 anys com 
a presumpte autor d’un de-

licte contra l’honor. El cos d’ordre 
va ser requerit pels aldarulls que un 
grup de joves estava causant a la via 
pública. Quan se’ls va controlar, un 
d’ells no duia mascareta i no va fer 
cas a les indicacions dels agents so-
bre l’obligatorietat de dur-la. En el 
moment que se li va comunicar que 
seria sancionat, el noi va reaccionar 
de manera desproporcionada profe-
rint injúries envers els agents, i per 
aquest motiu va acabar detingut.

Aquesta és una de les 11 detenci-
ons que la Policia ha efectuat durant 
la darrera setmana del 17 a 23 de ge-
ner. Concretament, hi ha hagut qua-
tre detencions per presumptes delic-
tes contra la seguretat del trànsit i 
set per altres delictes.

També cal destacar la detenció 
d’una dona i un home residents, 
ambdós de 45 anys, el divendres 
passat a Andorra la Vella com a pre-
sumptes autors d’un delicte contra 
la integritat física i moral en l’àm-
bit domèstic. A més, la dona va ser 
detinguda com a presumpta auto-
ra d’un delicte contra la intimitat, ja 
que s’hauria apoderat del mòbil de 
la parella i hauria compartit imat-
ges i vídeos en una xarxa social sen-
se el seu consentiment. Tal com in-
formen des del Cos de Policia, aques-
ta situació hauria desencadenat una 
discussió amb agressions mútues.

Dimecres a la tarda, a la fronte-
ra hispanoandorrana es va detenir 
un home no resident de 54 anys que 
anava en un estat embriac i estava in-
crepant la resta d’usuaris de l’auto-
car de línia Andorra-La Seu d’Urgell. 
La Policia va detenir l’interessat des-

Detingut un jove per encarar-se 
a la Policia i no dur la mascareta
La Policia també arresta un home que, embriagat, molestava els usuaris d’un bus

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Sant Julià s’alia amb la Cambra per 
revitalitzar el comerç de la parròquia

El Comú de Sant Julià de Lòria conti-
nua treballant per revitalitzar el co-
merç de la parròquia. Així ho demos-
tra el segon conveni de col·laboració 
que la corporació va signar ahir amb 
la Cambra de Comerç, Indústria i 
Serveis (CCIS) i que té com a objectiu 
millorar el comerç lauredià i dotar-
lo d’eines per tal de generar un im-
puls econòmic. Aquesta acció arriba 
després que l’any passat ja s’acordés 
entre ambdues administracions la 
posada en marxa d’una sèrie de for-
macions als propietaris de diferents 

comerços de la vila. Ara, segons va 
detallar el cònsol major de Sant Ju-
lià, Josep Majoral, «fem un altre pas». 
Entrant al detall, l’acord, que s’allar-
garà durant un any i suposarà una 
inversió pel comú de 8.000 euros, 
consisteix a fer una diagnosi dels co-
merços del centre de Sant Julià per 
tal d’identificar les mancances i les 
fortaleses de cada negoci per, poste-
riorment, començar a implemen-
tar millores. Tal com va explicar el 
president de la Cambra, Josep Maria 
Mas, «ja fa temps que treballem amb 
aquestes fórmules i el que tenim de 
bo és que pràcticament ho fem tot 
autònomament. Creiem que donarà 
una empenta al comerç i als sectors 
que estiguin patint, sobretot amb la 
pandèmia».

Malgrat que és necessari dispo-

sar d’aquest estudi preliminar, que 
s’espera que comenci a donar fruits 
d’aquí a uns quatre mesos i que s’ela-
bora visitant presencialment cadas-
cun dels comerciants, Mas va assegu-
rar que es treballa amb aspectes rela-
cionats amb l’organització interna o 
l’exposició dels productes.

Majoral va reconèixer el moment 
dur pel qual estan passant els nego-
cis a la parròquia, especialment els 
que se situen a peu de carrer, ja que 
recentment hi ha hagut algun tan-
cament a l’avinguda Verge de Canò-
lich. Així doncs, «la voluntat del co-
mú és dinamitzar la parròquia i crec 
que la Cambra és l’actor ideal i la 
institució que ens pot ajudar». Amb 
aquesta diagnosi, per tant, «saber on 
som actualment i quines són les solu-
cions a implementar». H

L’objectiu és trobar els 
punts forts de cada 
negoci i implantar millores

ECONOMIA

EL PERIÒDIC
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prés que aquest reaccionés de forma 
desproporcionada contra els agents 
interventors. 

D’altra banda, dimarts hi va ha-
ver tres detencions. La primera va ser 
a un home resident de 63 anys com a 
presumpte autor d’uns delictes con-
tra la funció pública i l’honor. La se-
gona detenció va ser d’un home no 
resident de 32 anys com a presump-
te autor d’un delicte contra la lliber-
tat sexual i la tercera, a la Massana, 
va ser a un home resident de 46 anys 

com a presumpte autor d’un delic-
te contra la integritat física i moral 
en l’àmbit domèstic, després que 
aquest agredís la seva exparella a la 
via pública.

Pel que fa als delictes contra la se-
guretat del trànsit, destaquen les de-
tencions a un resident de 35 anys per 
una taxa d’1,55 grams d’alcohol per 
litre de sang, així com a un altre resi-
dent de 34 anys amb una taxa d’1,10 
grams d’alcohol per litre de sang en 
una parada rutinària. H

Una parella és 
detinguda per agredir-se 
mútuament i a la dona, 
a més, se l’imputa un 
delicte contra la intimitat

Ferit un motorista a 
Ribera d’Urgellet

Bonell participa en un 
webinar de mobilitat

López defensa les 
futures generacions

ACCIDENT 3Un motorista de nacio-
nalitat andorrana va resultar fe-
rit diumenge al migdia en una 
sortida de via a la carretera N-260 
a Ribera d’Urgellet. El motorista 
va caure al punt quilomètric 235 
i va xocar contra una tanca. El jo-
ve va patir policontusions i va ser 
traslladat pel SEM al Sant Hospi-
tal de la Seu d’Urgell. D’altra ban-
da, els Bombers van rescatar du-
rant la matinada de diumenge a 
dilluns tres joves que havien que-
dat atrapats a la neu amb el seu 
vehicle a les Valls de Valira. 

PONÈNCIA 3La Fundació Espanyo-
la per a la Seguretat Viària (Fes-
vial) organitza avui de 12.30 a 
13.30 hores un webinar sobre «es-
cenaris canviants en un entorn 
de mobilitat i seguretat viària». 
El cap del Departament de Mo-
bilitat d’Andorra, Jaume Bonell, 
hi participarà, juntament amb 
els titulars de la DGT, de Trànsit 
de Catalunya i de la direcció de 
trànsit del País Basc. Tots ells de-
batran sobre canvis legislatius en 
el marc d’unes jornades que pre-
nen el 2022 com «l’any del canvi».

CONSELL D’EUROPA 3El socialdemò-
crata Pere López va participar 
ahir al debat Inacció davant el can-
vi climàtic: una violació dels drets dels 
infants que es va celebrar al Con-
sell d’Europa. López va lamentar 
que actualment els joves no estan 
en situació de responsabilitat ni 
de gestió per poder prendre deci-
sions que protegeixin el seu futur 
i els seus drets. A més, el Grup de 
Socialistes, Demòcrates i Verds 
(SOC) a l’Assemblea Parlamentà-
ria al Consell d’Europa va nome-
nar López vicepresident.

breus

TWITTER/JOSEP MAJORAL

33 El president de la Cambra i el cònsol de Sant Julià, ahir.
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33 Meteoròlegs i nivòlegs duent a terme mesures de control de la capa nival a Arinsal.

@alexpontt

TEMPORADA D’HIVERN

L’
allau que va provocar des-
trosses notables al restau-
rant de la Coma d’Arcalís 
fa dues setmanes «estava 

prevista pel servei de meteorologia», 
segons va explicar el nivòleg i mete-
oròleg Guillem Martín. La probabi-
litat de despreniments aleshores es 
trobava al nivell quatre, la qual co-
sa atorgava al terreny una qualitat 

L’allau d’Arcalís estava prevista 
pel servei de meteorologia
La nivometeorologia estudia el mantell nival per establir el nivell de risc de despreniment

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

de neu humida que va propiciar l’in-
cident que, afortunadament, no va 
comptar amb cap víctima, ja que es 
van activar les mesures de prevenció 
hores abans i es van tancar els acces-
sos a les estacions d’esquí.

NIVOMETEOROLOGIA/ La ciència que es-
tudia l’estabilitat del mantell nival 
i la interacció amb l’atmosfera amb 
la finalitat d’indicar els nivells de pe-
rillositat d’una allau i la seva dimen-
sió rep el nom de nivometeorologia. 

Així ho va explicar Martín després 
de remarcar que «aquesta ciència és 
crucial per a totes les persones que 
treballen o realitzen alguna activitat 
a la muntanya, sobretot a la tempo-
rada d’hivern, per tal de programar 
el risc que pot comportar a temps re-
al». El meteoròleg va destacar que 
«vivim en un país de muntanya, per 
tant, és un servei essencial que ofe-
rim mitjançant controls periòdics 
a les zones altes de Sorteny, Arcalís, 
Soldeu o Envalira, per exemple».

El procés d’estudi comença en 
el moment en què hi ha precipita-
cions a les muntanyes de les parrò-
quies més septentrionals. «Depèn 
del punt cardinal d’on provinguin 
les primeres nevades, es podrà in-
terpretar el comportament del cli-
ma durant tot l’hivern, tot i que el 
temps canvia ràpidament», va de-
clarar Martín. Un cop neva, el Cos 
de Banders i el servei meteorològic 
entren en escena per realitzar estu-
dis de camp periòdics «amb la fina-

litat de determinar les diferents ca-
racterístiques de les partícules de 
la neu com la densitat, el gra o la 
temperatura». Després d’analitza 
una mostra, es fa un estudi global 
en què «es determina l’estratifica-
ció de la neu i la unió entre les di-
ferents capes; si el lligam és feble, 
el perill d’allau s’incrementa», va 
aclarir Martín.

CANVI CLIMÀTIC/ Andorra pateix ca-
da cop, de manera més freqüent, 
els efectes de «fenòmens extrems i 
impropis d’aquesta zona a causa de 
les conseqüències del canvi climà-
tic», va afirmar el meteoròleg. A tall 
d’exemple, Martín va titllar la neva-
da de principis de desembre com a 
«excepcional» i, després, va afegir 
que «a partir de la segona quinze-
na vam experimentar una onada de 
calor hivernal que va provocar uns 
contrastos de temperatures impro-
pis de l’època». Finalment, va recor-
dar que «el canvi climàtic afecta la 
freqüència i el comportament de 
les allaus». H

«Vivim en un país 
muntanyós en el qual 
un servei com aquest 
es torna essencial 
per a realitzar 
activitats a la natura»

«Estudiem 
característiques 
com la densitat o la 
temperatura de la 
neu per determinar la 
unió entre les capes»

Guillem Martín
METEORÒLEG I NIVÒLEG

FEDA recupera les visites 
a la central hidroelèctrica

ENERGIA

FEDA Cultura ha recuperat una de 
les experiències de més èxit del MW 
Museu de l’electricitat, la visita al 
cor de la central hidroelèctrica, la 
infraestructura energètica més im-
portant del país, que produeix ener-
gia a partir d’una font 100% renova-
ble. Aquestes visites singulars s’ha-
vien interromput per les mesures 
sanitàries arran de la pandèmia.

A dia d’avui, s’han programat 
quatre sessions gratuïtes: els diu-
menges 30 de gener, 27 de febrer, 
27 de març i 24 d’abril, a les 11.00 
hores.

Es programen quatre 
sessions amb una durada  
de dues hores

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

En funcionament des del 1934, 
la central ha passat per diferents 
actualitzacions, però encara 
compta amb equipaments en per-
fecte estat de l’època. A banda de 
visitar el MW Museu de l’electri-
citat, els visitants d’aquestes sessi-
ons podran accedir a tres espais: la 
sala de màquines, on hi ha els ge-
neradors; el nivell de les turbines; 
i la zona d’entrada d’aigua, on ar-
riben les canonades del llac d’En-
golasters que alimenta la central 
de FEDA.

Per assistir a aquestes visites 
amb una durada aproximada de 
dues hores, s’ha de fer reserva prè-
via, ja que l’aforament està limi-
tat. Es pot fer a través del telèfon 
739 111 o mitjançant el correu 
electrònic, escrivint a fedacultu-
ra@feda.ad. H

GOVERN D’ANDORRA

EL GOVERN VISITA 
LES INSTAL·LACIONS  
DEL CREI

Andorra la Vella q El cap de Govern, 
Xavier Espot, i altres membres de 
l’Executiu van visitar ahir el nou 
Centre Residencial d’Educació 

Intensiva (CREI) que pretén donar 
suport als joves amb trastorns 
conductuals o amb problemes 
d’addiccions.
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«Our fight is for the kids, so they don’t 
take away their rights depending on 
whether they’re vaccinated or not.»

MARCEL 
ALBÓS
JORDI      
DEU
United States spokespersons

Jordi Deu and
Marcel Albós,

last week.

The Parents United group was for-
med at the beginning of the 2021-
2022 school year to defend the con-
cerns of some parents about the pan-
demic management measures that 
were being implemented regarding 
schools and students. Marcel Albós 
and Jordi Deu are two of the spokes-
persons, and they explained to EL 
PERIÒDIC that one of their main 
current concerns has to do with the 
vaccination of children between 5 
and 11 years old.

–How did the platform come about?
–Marcel Albós (MA): It was on the ini-
tiative of a group of people who we-
re concerned about how the pande-
mic was evolving and its repercussi-
ons on children. We were not there 
at the time of its formation, but we 
entered it in mid-December, as a 
result of the collection of signatu-
res that has been promoted by the 
group.
–Jordi Deu (JD): Its constitution was 
on September 19th, 2021. And for 
me, the most important thing is the 
fact that in a short time 700 signatu-
res were collected and now we are 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

«From our point of 
view, the benefit-
risk balance is 
unbalanced and it 
is not advisable to 
vaccinate children.»

around 900, despite the difficulti-
es of doing this action given the cur-
rent context, which makes it main-
ly driven by word of mouth.

–How many people are currently 
part of it?
–MA: The platform currently repre-
sents the nearly 900 citizens who ha-
ve signed up, in addition to the 891 
people who have signed up for the 
Telegram and Facebook groups. Al-
so, we invite all those interested to 
join.

–And what interaction do they have 
between the members?
–JD: Telegram and Facebook report 
on what is being done to the wor-
king groups and the meetings that 
have been held. Beyond that, and 
for people like us who are not invol-
ved in social media, there are admi-
nistrators, who are the people who 
coordinate the group and pass the 
messages through WhatsApp, email 
or making calls directly. The con-
tact is to pass on publications that 
we find interesting with related in-
formation, because what we want to 
do is that, based on the fact that it is 
a new phenomenon and that we are 
all learners, we are collecting infor-

–JD: Childhood vaccination is very 
new, and the country with the most 
data around is the United States, 
where about 8.3 million doses ha-
ve been given to children between 
the ages of 5 and 11. From there, a 
collection of results is made, taking 
into account the adverse effects and 
the effectiveness of the vaccines. 
We have studied these official data 
from the basic parameter in epide-
miology which is the number nee-
ded to treat, which indicates how 
many children we need to vaccinate 
to avoid a very serious case or death. 
Thus, more than a million children 
have been vaccinated in the United 
States to prevent a very serious or fa-
tal case. In contrast, there are about 
0.7 deaths, 24 cases of serious side ef-
fects and 1,000 cases of mild effects 
per million due to vaccination. This 
is due to the fact that only about 10% 
of the cases are reported, so perhaps 
these figures should be multiplied 
by two or 10. Therefore, from our po-
int of view, the benefit-risk balance 
is unbalanced, and it is not advisa-
ble to vaccinate children if the vacci-
nes cause more serious harm to the 
child population. We do not find the 
meaning and we would like to dis-
cuss it with the Ministry of Health.

mation to assess the strategies that 
are being taking. In short, we are a 
group of parents who dedicate part 
of our time to informing themselves 
so that we can contribute our grain 
of sand in a constructive way, with 
the desire that the people who ma-
ke the decisions listen to our propo-
sals, which are well-founded and re-
asoned.

–They have acted such as collecting 
signatures or sending letters to poli-
tical representatives. How have they 
been?
–MA: All this is a lot of bureaucra-
tic work. But for now, the path is 
being satisfying because we are se-
eing interest. The feeling is that the 
Executive feels that what we are pro-
posing can be beneficial, and that 
is the will of all the people who are 
part of the platform.

–The first goal of the group is to stop 
vaccination. What is your concern 
about this?
–MA: There are several countries, 
such as Japan, Finland and Norway, 
that have stopped vaccinating chil-
dren. We ask the government to in-
vestigate these cases and find out 
why it has stopped.
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they defend themselves in this re-
gard?
–MA: I think they do this to discre-
dit us. I don’t think many people ha-
ve read the opinion piece in EL PERI-
ÒDIC that we did where we reasona-
bly exposed our uncertainties. But 
we can assure you that we are not 
vaccinated, because there are peo-
ple in the group who have been gi-
ven the covid vaccine. Our goal is to 
prevent global and over-the-counter 
vaccination of children between the 
ages of 5 and 11.
–JD: We insist, we are not vaccinated 
because we have our children vacci-
nated with the vaccines that are usu-
ally given to them as they grow up. It 
is in this particular case that we thi-
nk things are going very fast and we 
want to see it clearly.
–MA: Our fight is for the kids, so that 
they are not deprived of their rights 
depending on whether they are vac-
cinated or not, and because they are 
too young to be given a vaccine that 
is being tested.
–JD: And from an ethical point of vi-
ew, if vaccinating children is to pro-
tect the elderly, we think it is not ac-
ceptable. Other strategies need to be 
adopted that do not affect the deve-
lopment or schooling of children.

–You also referred to the use of the 
mask. Do you not consider it appro-
priate?
–MA: Well, the issue of the pande-
mic needs to be contextualized here.
–JD: Yes. The whole group unders-
tood, from another variant where 
the contagion was not so high, that 
it might be appropriate for the chil-
dren not to use the mask in the clas-
sroom. It has been shown to be be-
neficial for their education, especi-
ally for the little ones and for their 
good language development. But 
now we know that with the omi-
cron the contagion is explosive, so 
we understand that in the current 
situation it is necessary to have the 
mask, but we ask to be the mini-
mum necessary. In any case, we ad-
vocate that the decision be made by 
specialists, but we would like to ha-
ve access to the scientific informati-
on they are using to define the mea-
sures. We want them to give us the 

–Did you express these doubts to 
Minister Benazet?
–JD: Not this part in particular, be-
cause there was no such informati-
on, but many states are making the 
decision to vaccinate children wit-
hout having this affected data. Even 
against the World Health Organiza-
tion (WHO), which calls on countri-
es not to vaccinate children. And the 
same government adviser, Dr. Fede-
rico Martinón, has just published a 
statement stating that, and I read 
verbatim, «Universal vaccination of 
children has a marginal benefit. De-
ciding is complex, and other scienti-
fic, ethical, political, economic, and 
epidemiological factors need to be 
considered. Leaving them as a reser-
voir will make it easier for the infec-
tion to be mild and for adults with 
natural immune boosters.

–However, they do open the door for 
vaccination to be carried out under 
medical prescription, right?
–JD: Yes. We suggest that children be 
vaccinated under a pediatric pres-
cription and in some cases where 
there are previous conditions. Pfi-
zer itself, the owner of the childho-
od vaccine, is asking on its website 
for the vaccine to be inoculated with 
a prescription, and this is not being 
done. We have to see what the gover-
nment decides in this regard, but 
we believe that it is very important 
that this is the case and not in a ge-
neral way.
–MA: In fact, any vaccine given to 
children should be prescribed by a 
doctor. And if a pediatrician has not 
endorsed it, the nursing professio-
nal will not vaccinate the child. I al-
so think that other elements should 
be taken into account, such as an 
antibody test and that it weighs in 
whether or not to recommend the 
administration of the vaccine.

–Do you feel compelled to vaccinate 
their children?
–JD: In a way, there is pressure. And 
I want to remind you that we are tal-
king about a vaccine that is not ste-
rilizing, so in the same way that it 
happens with the covid certifica-
te in adults, the disease can still be 
transmitted and so it has happened, 

that the whole population be scree-
ned, not just the children. I think it 
should be expanded, because if you 
only do it to the kids, you’re poin-
ting them out as if they were the 
ones transmitting the virus. We all 
carry the virus, young and old, but 
if you only screen children, it will be 
their fault when it is not, and I think 
we can blame and scare them.

–So, what is your proposal for the 
management of the pandemic in 
children?
–JD: We have proposed a fairly ex-
tensive battery of measures, but for 
the time being, we do not want to gi-
ve it to public information. We pre-
fer to wait for the government to 
give us an answer first, and in case 
they don’t answer us, then we will 
make it public. We are interested 
in the outcome, and if this does not 
hurt sensitivities on a political scale, 
it is the line we have decided to take 
rather than demonstrate. In any ca-
se, we have been able to verify that 
some of the cases we raised in the 
proposal have been fulfilled.

For example, in the meeting with 
the Minister, we mentioned the pos-
sibility of seeking natural immunity 
in children as an alternative strate-
gy to the vaccine, given that the im-
pact of the disease on children is 
very low. In this regard, when we 
met with the Minister in mid-De-
cember, he acknowledged that he 
believed that by the end of the sixth 
wave, the children’s group would al-
ready have around 40% immunity. 
We have not yet reached the peak 
and we are already at that figure. 
Instead, we told him that by our cal-
culations, we thought he had fallen 
short, and we told him that by the 
end of the sixth wave we would be 
around 60%.

For practical purposes, our argu-
ment is gaining strength, because 
the proposal we made and which we 
will detail later will seek the natu-
ral immunity of children, taking ad-
vantage of the fact that we are one 
of the countries that is later in this 
regard. In addition, it is an oppor-
tunity to be a pioneer and to have a 
number of advantages from the stra-
tegic point of view of the country. H

«We all carry the 
virus, young and old, 
but if you only screen 
children, it’s their fault 
when it’s not»

«In the meeting 
with the Minister, 
we mentioned the 
possibility of seeking 
natural immunity in 
children»

«Pfizer itself is asking 
for a vaccine to be 
inoculated on its 
website, and this is 
not being done»

“It gives the impression 
that the states want to 
punish people who have 
not been vaccinated, and 
we are afraid that it will also 
be done with children»

arguments because we believe that 
not enough pedagogy is being done.

–You also commented that they find 
the TMA and TRA tests invasive. 
Why?
–MA: My particular view is that the 
management of the incidence in 
schools was better at the beginning 
of the pandemic than now. To take 
the TMA tests you went straight to 
the car, and now you have to queue 
for two hours with a child who will 
soon be nervous. We also know that 
there are tests that are done with sa-
liva and that are very effective.
–JD: There are children who have a 
lot of animosity to do this. From a 
medical point of view, there are al-
ready several professionals who say 
that this system is very invasive for 
the child, and having seen that the-
re is the option of saliva, we propo-
sed to the minister that they analyze 
the possibility of introducing them, 
as we know it has been done in Ger-
many and Galicia.
–MA: In addition, we also advocate 

because even though it is in force, 
they have multiplied the cases.
–MA: It’s a bit like in the case of the 
condition of passing the weekly scre-
ening to be able to attend extracur-
riculars or the canteen. I think they 
could have implemented other opti-
ons, such as joining those students 
who are not screened instead of dis-
criminating against them.
–JD: In the end, it feels like the sta-
tes want to punish people who ha-
ven’t been vaccinated, and in this ca-
se we’re afraid that the children will 
be punished as well. But it is an un-
just and arbitrary punishment, li-
ke the way President Macron spoke 
about the unvaccinated. This encou-
rages discord and social division.
–MA: And all this in a country whe-
re the shield has the expression that 
the union is the force. So, the oppo-
site is happening for an absurd is-
sue, with no scientific basis, no he-
alth, nothing.

–This argument can lead to you be-
ing labeled as anti-vaccine. How do 
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Contraintuïtivament, la inversió en el tren suposaria un estalvi en les arques públiques i particulars del Principat

El cost del ferrocarril, en context

Si bé la possible implementació del 
ferrocarril a Andorra ha captivat la 
imaginació de molts i ha guanyat 
força suport social i polític en els 
darrers anys, el cost d’aquesta in-
fraestructura –elevat en totes les 
versions plantejades– roman com 
el principal neguit per a molts. No 
obstant això, potser contraintuïti-
vament, la inversió en el tren supo-
saria un important estalvi per a les 
arques públiques i particulars del 
Principat, i fins i tot una nova font 
d’ingressos. 

La mobilitat s’ha consolidat en 
aquest segle com una de les princi-
pals preocupacions de la ciutada-
nia, i estudis encomanats pel Mi-
nisteri de Presidència apunten a 
un col·lapse viari al 2030 a causa 
del ritme de creixement de la mobi-
litat viscut fins ara. La xarxa viària 
del país, donada la nostra geogra-
fia de muntanya, té dificultats per 
a seguir ampliant-se, fent-ho més 
i més sovint de manera soterrada. 
Així ho recull el Pla Sectorial de No-
ves Infraestructures Viàries del Go-
vern (2005), del qual s’han execu-
tat treballs com el Túnel del Pont 
Pla o el Túnel dels Dos Valires, i del 
qual manquen nombrosos projec-
tes per executar-se d’encara majors 
dimensions. En aquest context, el 
ferrocarril s’erigeix com alterna-
tiva per a ampliar la capacitat de 
transport amb menor cost i impac-
te territorial que les infraestructu-
res viàries previstes actualment.

El ferrocarril com a inversió
Si només considerem algunes de 
les obres previstes a la Vall Central, 
com el Túnel del Solà, Túnel d’Ai-
xovall, i el desdoblament de la CG-
1 fins a la frontera (Túnel de la Moi-

SEBASTIÀ MIJARES/GUILLEM FIÑANA
ESCALDES-ENGORDANY

@AndRailAndorra

xella), sumem un total de 10,35 qui-
lòmetres de nous túnels. El més llarg 
de tots seria el del Solà, de 5,7 qui de 
llargada, i el qual es va valorar en 177 
milions d’euros , o 31 milions d’eu-
ros per quilòmetre. El Túnel dels Dos 
Valires va tenir un cost de 160 mili-
ons d’euros, o 45 milions d’euros per 
quilòmetre. Amb aquestes dues xi-
fres, els treballs viaris previstos per 
a la vall central sumarien entre 320 
milions i 466 milions d’euros. 

A aquestes infraestructures, per a 
les connexions internacionals, s’hi 
afegir d’altres previstes com el Tú-
nel de La Menera (Grau Roig-Cerda-
nya) i els túnels d’Encamp i Canillo, 
ja que la seva necessitat va lligada, 

en bona part, al volum de vehicles 
que arriben al país. Aquests afegiri-
en 11,66 quilòmetres de túnels, o en-
tre 361 milions i 525 milions d’euros 
addicionals. 

Segons l’estudi del Ministeri de 
Presidència publicat el desembre 
de 2021, el tramvia de la vall cen-
tral tindria un pressupost estimat 
d’uns 170 milions d’euros, inclo-
ent-hi infraestructura i material ro-
dant. Segons estimacions d’AndRail, 
Ferrmed o la Generalitat de Catalu-
nya, l’enllaç ferroviari internacio-
nal (per la Seu) tindria un cost to-
tal aproximat d’entre 300 milions i 
500 milions d’euros, novament in-
cloent-hi infraestructura per acce-

dir a Barcelona i Tolosa i material 
rodant. Aquesta no és la fi de la his-
tòria, ja que el manteniment i finan-
çament d’aquestes infraestructures 
són molt diferents. La infraestructu-
ra ferroviària és més assequible de 
mantenir (ja que té una vida útil més 
llarga), i els usuaris paguen per la se-
va utilització, a diferència de la xar-
xa viària. El cost de manteniment i 
operació dels túnels llargs d’Andor-
ra és de 1.043.000 euros anuals, que 
per a les noves infraestructures seri-
en entre 1.829.662 i 4.065.915 euros 
a l’any. L’estudi del Govern calcula 
un dèficit operatiu anual de 2,46 mi-
lions d’euros pel tramvia de la vall 
central, mentre que les estimacions 

El tramvia de la vall 
central tindria un 
pressupost estimat 
d’uns 170 milions 
d’euros
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sobre el ferrocarril de llarga distàn-
cia calculen una operació rendible 
amb ingressos nets de 10,95 milions 
cada any (excloent l’amortització de 
la infraestructura). En total, després 
de 30 anys d’operació, les amplia-
cions viàries hauran estat, de llarg, 
la infraestructura més cara, segui-
da del tramvia, i finalment, del fer-
rocarril llarga distància, el qual po-
dria haver recuperat la totalitat de 
la inversió.

La vida útil del cotxe
La tinença de vehicle propi és un im-
peratiu per a l’àmplia majoria de re-
sidents del Principat, com ho demos-
tra la xifra de 1.178 vehicles a motor 
per 1.000 habitants (la segona més 
elevada del món darrere de San Ma-
rino), dels quals a penes un 0,5% ac-
tualment són vehicles elèctrics . Per 
posar-nos en context, a Catalunya hi 
ha 663 vehicles per 1.000 habitants, 
amb un 2 % de vehicles elèctrics.

Els cotxes, no obstant això, te-
nen una vida útil relativament breu 
–15 anys de mitjana–, més encara si 
comptem la creixent necessitat de 
renovar el parc mòbil per una flota 
parcial o totalment elèctrica abans 
del 2040, any en què es deixaran de 
vendre vehicles de combustió inter-
na a la UE. En comparació, el materi-
al rodant ferroviari té una vida útil 
habitual de 40 anys, el qual entra al 
càlcul del cost d’operació dels serveis 
que se citava anteriorment. 

Renovar el parc mòbil per vehi-
cles elèctrics costarà 3.115 milions 
d’euros, comptant un preu mitjà per 

cada vehicle elèctric actual de 35.000 
euros, renovació que, de mitjana, es 
fa cada 15 anys. Si el tren o tramvia 
aconsegueixen reduir un 5% a 16% 
l’adquisició de vehicles, aquestes 
ja haurien suposat un estalvi per a 
les butxaques del país. Estudis asse-
nyalen que extensions de la xarxa de 
transport públic a zones urbanes po-
den reduir el nombre de cotxes per 
llar entre un 5% i un 13,55% . En el 
cas del tramvia de la vall central, ai-
xò suposaria una reducció del parc 
mòbil particular d’entre un 3% i un 
8%, i per això la xifra de 5% de reduc-
ció per al tramvia seria assolible.

petitivitat de l’economia andorrana. 
En aquest aspecte en destaca l’enllaç 
ferroviari exterior, on l’operació de 
serveis de mercaderies podria aba-
ratir fins a un 40% el cost de trans-
port de productes des de l’estranger 
respecte de la carretera, i en un 45% 
el preu del bitllet des de Barcelona o 
Tolosa, considerant fins i tot les limi-
tacions d’aquests serveis en un fer-

rocarril de muntanya com és el cas.

És necessària tanta inversió?
Les comparatives del cost del ferro-
carril en aquest reportatge assumei-
xen que les inversions en mobilitat, 
siguin viàries o ferroviàries, s’han de 
realitzar. D’una banda, la necessitat 
de renovació del parc mòbil al llarg 
del temps és evident: els vehicles en-
velleixen, s’espatllen, i a la llarga 
s’han de reemplaçar, fet pel qual es 
multiplica considerant la necessitat 
d’electrificar bona part o la totalitat 
del parc mòbil. Si bé podem suposar 
que el nombre de vehicles d’Andorra 
no creix en el futur –que és improba-
ble– el parc mòbil actual es renova-
rà íntegrament en els propers anys. 
D’altra banda, les previsions d’estu-
dis recents del Govern són de creixe-
ment continuat de la demanda de 
mobilitat a Andorra durant les pro-
peres dècades, en una xarxa viària 
que ja és a dia d’avui saturada. Cal 
aportar més capacitat de transport, 
tant interna com externament, i do-
nada la poca disponibilitat del sòl, 
bona part de la nova infraestructura 
prevista és en clau de túnels d’enver-
gadura creixent, amb el cost que ai-
xò comporta. 

Es tracta, per tant, d’inversions 
que s’efectuaran, d’una o altra ma-
nera, en els propers anys i dècades, 
i les estimacions actuals assenya-
len molt clarament el ferrocarril –
tant en clau nacional com interna-
cional– com a alternativa més eco-
nòmica per a les arques públiques i 
particulars d’Andorra. H

El ferrocarril és 
l’alternativa més 
econòmica, tant en 
clau nacional com 
internacional

Els cotxes tenen 
una vida útil breu, 
més encara si els 
hem de renovar per 
una flota elèctrica

La xifra seria probablement molt 
més baixa per al ferrocarril interna-
cional a causa de la seva més baixa 
incidència per a la mobilitat interna 
dels residents.

Competitivitat 
La pèrdua de competitivitat de la 
indústria turística i del comerç del 
Principat és una de les preocupaci-
ons principals de les patronals del 
país i del Govern. Facilitar i abara-
tir les comunicacions, tant interna 
com externament, podria esdevenir 
un important impuls per a la com-
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

DIMARTS, 25 DE GENER DEL 2022
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MANIPULADOR
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.
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D
avid Eudal va ser presen-
tat ahir, de manera ofici-
al, com a nou entrenador 
del MoraBanc. Després 

de 33 anys lligat al conjunt tricolor, 
d’una manera o d’una altra, a l’an-
dorrà li ha arribat el seu moment en 
la que serà la seva primera aventu-
ra al capdavant d’un equip (llevat de 
la selecció andorrana de bàsquet). 
En l’acte, realitzat a la seu de Mora-
Banc, a Eudal el van acompanyar el 
president del club, Gorka Aixàs, i el 
general manager, Francesc Solana.

Aixàs va ser el primer a prendre 
la paraula, i va admetre l’evident, 
que el conjunt del Principat no es 
troba en el millor moment, ni de 
bon tros. «Hem hagut de prendre 
decisions difícils. David [Eudal] és 
la millor persona per encarar el que 
queda de temporada», va declarar 
el president, mentre afegia que «ne-
cessitem tornar a trobar-nos com a 
equip, com a entitat, i un cop valo-
rades totes les possibles opcions que 
teníem sobre la taula, sense cap me-
na de dubte la millor opció era Da-
vid». D’altra banda, Solana va seguir 
la línia d’Aixàs, i va assenyalar que 
«hem dipositat tota la confiança del 
club amb David [Eudal]. La idea era 
que tard o d’hora acabés sent l’entre-
nador», i va esclarir que, tot i que «no 
arriba en el moment desitjat o espe-
rat per totes les parts, coneix molt 
bé l’equip i sabrà adreçar aquesta si-
tuació». Finalment, Eudal va mani-
festar estar «molt agraït per la con-
fiança, i amb moltes ganes i il·lusió 
d’afrontar aquest repte. Segur que 
tirarem endavant».

L’era Eudal ja va donar inici ahir 
amb un primer entrenament, pe-
rò, no obstant això, l’andorrà no 
va amagar el fet que «estan sent di-
es molt durs, i molt complicats de 
gestionar en l’àmbit emocional». Se-
gons va afirmar el tècnic, alguns dels 

MARTÍN IMATGE

33 Aixàs, Eudal i Solana, ahir durant l’acte de presentació.

Eudal agafa les regnes
L’andorrà és presentat oficialment com a nou entrenador del MoraBanc en substitució d’Ibon Navarro

DAVID SANSALONI
ANDORRA LA VELLA

@DavidSG26

BÀSQUET 3 CANVI A LA BANQUETA

Ibon Navarro s’acomiada del club 
amb llàgrimes i bons desitjos

Ibon Navarro va voler acomiadar-
se ahir de l’equip, i de totes les per-
sones que l’han envoltat durant 
aquesta etapa de tres anys i mig, en 
un acte privat on el basc no va poder 
aguantar les llàgrimes. El ja exen-
trenador tricolor va tenir parau-
les per als jugadors, treballadors, 
staff, directiva, amics i Andorra en 
general com a país. «La meva famí-

mifinals de l’EuroCup, semifinals 
de la copa del Rei, consecució de Lli-
gues Catalanes, victòries a casa i fo-
ra davant grans rivals, etc. Així i tot, 
del que més me’n recordaré serà de 
la benvinguda de l’any passat, des-
prés del partit contra l’Obradoiro, 
sota la pluja, i sobretot de la sorpre-
sa que ens va donar l’afició el pas-
sat divendres abans del partit amb 
el Manresa. Els bascs tenim fama 
de ser durs, però també plorem». H

El tècnic basc agraeix la feina de tota la gent que l’ha envoltat en aquesta etapa al país
EL PERIÒDIC
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lia i jo ens vam trobar un país fan-
tàstic, acollidor, preciós, i hem fet 
amics que seguiran sent-ho durant 
la resta de la nostra vida. El club vo-
lia créixer i anar trencant barreres 
que encara no s’havien enderrocat, 
i ha estat format per bons professi-
onals i encara millors persones, co-
sa que ha fet més fàcil i divertit el 
camí», va dir Navarro. Pel que fa a 
l’àmbit esportiu, també va voler re-
cordar «la classificació per a les se-

Una altra de les cares noves que 
es veuran al Poliesportiu serà la de 
Xavi Luque, que abandonarà la se-
va posició a la base per incorporar-se 
al primer equip. D’aquesta manera, 
amb Eudal com a primer, Paco Váz-
quez i Luque seran els tècnics assis-
tents. «És una persona que conec des 
de fa molt de temps, i a més ha estat 
amb mi a la selecció d’Andorra», va 
dir Eudal.

Durant la presentació també va 
sortir, en més d’una ocasió, l’àmbit 
psicològic, l’estat mental pel qual 
passa l’equip. «Fa temps que estem 
treballant amb psicòlegs esportius, 
i molts dels nostres jugadors com-
plementen el seu entrenament físic 
amb aquest servei», va assegurar So-
lana, mentre que, per la seva part, 
Eudal començarà amb els apropa-
ments individualitzats amb tots els 
jugadors per saber «l’estat pel qual 
estan passant i intentar reforçar 
l’ànim i la motivació».

CONFIANÇA AMB ELS JUGADORS/Ibon Na-
varro, a qui Eudal també li va profe-
rir agraïments per tota la feina rea-
litzada fins al moment, ha estat la 
primera peça del tauler en caure. No 
obstant això, molts jugadors conti-
nuen trobant-se en el focus d’aten-
ció, ja que alguns segueixen sense 
haver trobat el seu lloc a l’equip, tot 
i ser jugadors dels quals s’esperava 
un gran rendiment. «No sabem si 
l’errada ha pogut estar en el plante-
jament de la plantilla, però creiem 
que els jugadors que tenim no són 
dolents i que tenim eines suficients 
en aquest aspecte per a guanyar par-
tits», va declarar Aixàs. 

Pel que fa a Eudal, aquest man-
té una «plena confiança amb els ju-
gadors que tenim. Francesc [Solana] 
sempre ha construït grans equips, i 
aquest no és l’excepció», mentre que 
Solana afegia que «també és cert que 
estarem pendents del mercat, però 
no portarem a ningú que no creiem 
que ens aporti el que necessitem». H

EL PERIÒDIC

33 Ibon Navarro durant el seu comiat.

jugadors, i fins i tot membres del cos 
tècnic, s’han plantejat «si realment 
hem donat tot el que estava al nostre 
abast fins a arribar a aquest punt», 
cosa que sembla normal tenint en 

compte la situació de l’equip. Tan-
mateix, «intento quedar-me amb tot 
la cosa positiva, que és que el club de 
la teva vida, del teu país, el que por-
to defensant 33 anys, m’hagi donat 

l’oportunitat d’arribar al màxim». 
El que sí que pot tenir clar l’afició és 
que l’equip d’Eudal tindrà «caràc-
ter a la pista i una identitat que es fa-
rà veure».

«Hem hagut de 
prendre decisions 
difícils. David [Eudal] 
és la millor persona 
per encarar el que 
queda de temporada»

«Estic molt agraït per 
la confiança, i amb 
moltes ganes i il·lusió 
d’afrontar aquest 
repte. Segur que 
tirarem endavant»

«Hem dipositat tota 
la confiança del club 
amb David [Eudal]. 
La idea era que tard 
o d’hora acabés 
sent l’entrenador»

Gorka Aixàs

David Eudal

Francesc Solana

PRESIDENT DEL MORABANC

ENTRENADOR DEL MORABANC

GENERAL MANAGER DEL MORABANC
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FAM

33 Olm durant la cursa Vertical als Campionats de França.

@PeriodicAND

E
ls corredors de la Federa-
ció Andorrana de Mun-
tanyisme (FAM)  Max 
Palmitjavila i Andrea 

Sinfreu van sortir com els protago-
nistes més destacats de les curses 
del cap de setmana. Ambdos joves 
es van imposar en les seves respec-
tives curses (prova de Combe Béni-
te a la Plagne Vallée) referents als 
Campionats de França que es dis-
putaven a Courchevel, on també va 
haver-hi presència tricolor en la ca-
tegoria sub-20 amb Oriol Olm.

Precisament, Olm va aconse-
guir pujar al tercer calaix del podi 
en la a cursa Vertical, mentre que 
Palmitjavila es va quedar a les por-
tes del podi en la categoria sub-18, 
assolint una molt bona 4a posició, 
i Sinfreu va registrar la mateixa po-
sició en la categoria sub-23. 

D’altra banda, també es va dis-
putar la prova d’esprint a l’estació 
de Panticosa Aramón, pista Hoz de 
Jaca. La prova va consistir a recór-
rer un màxim de 80 metres de des-
nivell en un temps mínim de tres 
minuts, depenent de la categoria. 
Adrià Bartumeu va passar a les fi-
nals i va quedar en 4a posició, as-
solint finalment la segona posició 
de la categoria sub-23. Per la seva 

Palmitjavila i Sinfreu 
s’imposen a Courchevel
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ESCALDES-ENGORDANY

part, Marcel Prat, que va compe-
tir amb Bartumeu a les semifinals, 
no va aconseguir passar, quedant 
a molt poc de la final amb una 11a 
posició general i 6a posició de la ca-
tegoria sub-23.

Tanmateix, en categoria sub-18 
femenina, Lea Anción va guanyar 
l’esprint fent unes mànigues es-
pectaculars, i la sorpresa del dia va 

ser la protagonitzada per Miquel 
Naudi, en categoria sub-18 mascu-
lina, ja que malgrat no haver fet 
mai un esprint, va aconseguir clas-
sificar-se per a la final, quedant en 
una gran 9a posició. Finalment, 
Marc Casanovas no va aconseguir 
passar de les semifinals, quedant 
en 6a posició de la categoria sub-
18masculina. H

MUNTANYA 3 COMPETICIONS

Oriol Olm aconsegueix pujar al tercer calaix del podi en la categoria sub-20

ESQUÍ 3 FAE ESQUÍ 3 TROFEU

L’estació austríaca de St. Anton 
acull aquests dies la Copa d’Euro-
pa de velocitat, on Cande More-
no serà al portilló de sortida del 
descens i del supergegant. La pri-
mera jornada d’entrenaments de 
descens va tenir lloc durant el dia 
d’ahir, en la qual Moreno va sor-
tit del traçat i no va poder com-
pletar la baixada, mentre que 
avui serà el torn d’un nou entre-
nament oficial. Les competicions 
estan previstes pels dies 26 i 27 
amb sengles descensos, i el 28 per 
al supergegant d’aquesta Copa 
d’Europa.

D’altra banda, Jordina Cami-
nal i Jèssica Núñez van tornar a 
la competició, als entrenaments 
oficials de descens de Passo San 
Pellegrino, a Itàlia. En els dos des-
censos celebrats Caminal va ser 
tercera en el primer, mentre que 
Núñez va acabar 6a. En el segon, 
Caminal va ser 4a i Núñez 5a. H

Nico Daban i Marc Delgado, en sub-
16, i Etna Pou i Ainhoa Piccino, en 
sub-14, van assolir els primers top5 
de la delegació tricolor en la prime-
ra jornada del Trofeu Borrufa, que 
enguany celebra el seu 30è aniver-
sari, i que es va celebrar ahir al ma-
tí segons estava previst, amb una 
meteorologia excel·lent i un estat 
de la neu òptim. La pista Les Ca-
nals va acollir des de les 10.00 ho-
res del matí l’eslàlom de les catego-
ries masculina i femenina sub-16 i, 
simultàniament, es va dur a terme 
a la Portella del Mig el gegant mas-
culí i femení sub-14. Les categori-
es sub-16 i sub-14 s’intercanviaran 
les pistes durant la segona jorna-
da d’avui, per la qual cosa els més 
grans disputaran el gegant a la Por-
tella del Mig i els sub-14 correran 
l’eslàlom a la pista Les Canals. H

Moreno es 
prepara per al 
supergegant 
de St. Anton

Quatre podis 
andorrans en la 
primera jornada 
del Borrufa
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33 Cande Moreno a Orcieres.

GILLESBARON

33 Pou durant la seva baixada.

TONI GRASES - PHOTOSET

ACA

33 Espanyol en un entrenament.

Espanyol estarà al mundial 
FIA Rally Star a Alemanya

MOTOR 3 CAMPIONAT

Àlex Sito Espanyol, pilot del progra-
ma de formació de joves promeses de 
l’Automòbil Club d’Andorra (ACA), re-
presentarà a Andorra al mundial FIA 
Rally Star, competició que té per ob-
jectiu descobrir nous pilots i formar-
los dins de les categories que donen 
accés al WRC (World Rally Champi-
onship). Espanyol, que competirà so-
ta la bandera tricolor, s’ha guanyat 
amb mèrits propis una plaça entre els 
més de 90 joves talents, incloses 14 do-
nes, de 22 nacions que es reuniran a 
Buxtehude, a prop d’Hamburg, per a 
la final europea FIA Rally Star. 

El guanyador o la guanyadora tin-
drà l’oportunitat de demostrar que 
té el que es necessita per competir al 
WRC en una sola temporada de com-
petició. La final europea FIA Rally Star 
és la primera de sis finals continentals 
FIA Rally Star durant el 2022. Els resul-
tats de les finals continentals decidei-
xen sis dels set membres de l’equip 
FIA Rally Star Team per al 2023 i el se-
tè membre prové d’una final exclu-
sivament femenina disputada més 
tard aquest any per la dona amb mi-
llor exercici a cadascuna de les sis Fi-
nals Continentals. 

El jove pilot representarà Andorra i formarà part dels més 
de 90 joves talents que es donaran cita a finals de mes
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@FCANDORRA

L’inter Club d’Escaldes 
fitxa Alberto Espeso

Tres medalles per a 
Andorra a Lloret de Mar

Rubén Bover compleix 100 partits amb la tricolor

Bruna Luque, 3a en el 
relleu de Catalunya

Maria Ruzafa debuta 
amb la Ternana

FUTBOL 3L’Inter d’Escaldes suma un 
altre jugador per a la temporada 
2021-2022. Alberto Espeso, provi-
nent del Salamanca CF UDS i amb 
una destacada trajectòria professi-
onal, s’incorpora al campió vigent 
de la Primera Divisió d’Andorra.

NATACIÓ SINCRONITZADA 3Les nedado-
res de natació artística del Club Na-
tació Sincronitzada Serradells i del 
Club Lauesport van participar a al 
Copa Catalunya, disputada a Llo-
ret de Mar, i es van portar cap a ca-
sa un total de tres medalles.

FUTBOL 3El migcampista de l’FC Andorra, i un dels seus capitans, Rubén 
Bover, va complir en el passat duel 100 partits portant la samarreta trico-
lor. El mallorquí s’ha convertit en el segon jugador que ho aconsegueix.

ATLETISME 3L’atleta de la Federació 
Andorrana d’Atletisme (FAA) Bru-
na Luque va assolir la 3a posició en 
el relleu 4x400 Absolut de Catalu-
nya, juntament amb les seves com-
panyes de l’Aldahra Lleida UA, de 
la Primera Divisió espanyola.

FUTBOL 3Maria Ruzafa va fer el seu 
debut oficial amb la samarreta de la 
Ternana, convertint-se així en la pri-
mera futbolista andorrana en ser 
alineada en un partit oficial de les 
competicions italianes. Amb el 9 a 
l’esquena va disputar els 90 minuts.

breus

Durant les darreres jornades, Espa-
nyol ha participat de diversos entre-
naments amb la finalitat de conèixer 
en detall la modalitat car cross. El pas-
sat 20 de gener, l’activitat va estar cen-
trada a Galícia, mentre que els dies 21, 
22 i 23, i mitjançant una invitació ex-
pressa de la Real Federación Españo-
la de Automovilismo cursada a ACA 
Esportiva, Espanyol es va traslladar a 
Lousada (Portugal) per a participar en 
un entrenament especial. H

FUTBOL 3 MERCAT

Marc Vales, un dels referents de la 
selecció nacional i del futbol an-
dorrà en general, va comunicar 
ahir que la seva carrera esportiva 
farà un gir d’uns quants quilòme-
tres. Segons va anunciar el mateix 
Vales a les seves xarxes socials, en 
acabar la present temporada dei-
xarà el seu actual equip, el Sande-
fjord noruec, i s’enrolarà en una 
nova aventura a la lliga de Malài-
sia. L’andorrà, en un comunicat, 
va voler agrair a totes les perso-
nes que han estat al seu costat, es-
pecialment d’ençà que va iniciar 
l’aventura pels fiords. «Me’n vaig 
amb un tros de vosaltres, i estic 
content d’haver estat en un país 
tan bo i haver-hi construït una fa-
mília», va dir el jugador. H

Vales deixarà 
Noruega i 
marxarà cap 
a Malàisia
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33 Vales amb el Sandefjord.

M.V.
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El centre d´altes 
pressions situat 
a sobre França, 
mantindrà l´estabilitat 
atmosfèrica a tot el 
territori.

Demà no s´esperen 
canvis en la situació 
meteorològica: 
donada la 
persistència de 
l´anticicló tindrem 
un cel clar, i unes 
marcades inversions 
tèrmiques matinals.

Estabilitat
atmosfèrica
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PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

HARRY POTTER Y LA PIEDRA FILOSOFAL  19.00

HARRY POTTER Y LA CÁMARA SECRETA    22.00 

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS  19.15  22.15 

EL MÉTODO WILLIAMS   19.00  22.00

AGENTES 355  18.30  21.30

SCREAM  20.00   22.30

LUNÁTICOS 17.15

CANTA 2 17.30

HARRY POTTER Y LA PIEDRA FILOSOFAL EEEE
HARRY POTTER Y LA CÁMARA SECRETA EEE
EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS EEEE
EL MÉTODO WILLIAMS EEE
AGENTES 355 EE
CANTA 2! EEE
SCREAM EEE

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Un jove i ambiciós firant amb un 
innegable talent per manipular la 
gent amb unes poques parau-
les ben triades, es compinxa amb 
una piscòloga que encara és més 
perillosa que ell.

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS 
PERDIDAS

ESTRENA

3 EL MÉTODO WILLIAMS

El film narra la història de Richard Willi-
ams, un pare inassequible al desànim 
que va ajudar a criar a dos de les ateletes 
més extraordinàries de tots els temps.

3 AGENTE 355 3 DELICIOSO

Quan una arma ultrasecreta cau en 
mans d’uns perillosos mercenaris, 
l’agent  especial de la CIA, Mason «Ma-
ce» Brown, ha d’unir forces amb altres 
agents per a una missió letal.

França, segle XVIII. En les albors de la Re-
volució Francesa, el prestigi d’una casa 
noble depèn sobre tot de la qualitat de la 
taula. Quan el talentós cuiner Manceron 
és despetxat pel Duc de Chamfort perd 
el gust per cuinar i decideix tornar a casa, 
al camp. Allà coneix la misteriosa Louise, 
que li torna la passió per la cuina.

3 HARRY POTTER Y LA PIEDRA 
FILOSOFAL
El dia en que compleix onze anys, Har-
ry Potter descobreix que es fill de dos 
mags dels que ha heretat poders mà-
gics. A la escola Hogwarts, on s’educa 
altres nens amb poders aprendra el ne-
cessari per arribar a ser un bon màgic.

3 SCREAM

Nova entrega de la franquícia de terror 
‘Scream’. Una dona torna a la seva ciutat 
natal per mirar d’esbrinar qui ha estat co-
metent una sèrie de crims misteriosos.

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 PORTES OBERTES A L’ESTUDI DE MIQUEL MERCÈ
Portes obertes a l’estudi de Miquel Mercè.

DIA I HORA Dimarts 15 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Avinguda de les Escoles, 18
ENTRADA Activitat gratuïta

3 PORTES OBERTES AL TALLER DE L’ARTISTA
ANGEL CALVENTE  
Visita guiada a la galeria i taller de l’artista Angel Calvente.

DIA I HORA Dijous, 10 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Espai 29 Galeria d’Art - Taller
Av. del pessebre, 29   
ENTRADA Activitat gratuïta
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h
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Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dimarts 25
F. Carlemany

Av. Carlemany 83
Escaldes-Engordany

Tel. 805444

Dimecres 26
F. Roser Miró
C/ Maria Pla 14
Andorra la Vella

Tel. 867344

Dijous 27
F. Europea

Av. Carlemany 105
Escaldes-Engordany

Tel. 801868

Divendres 28
F. Margalef

Av. del Pessebre 24
Escaldes-Engordany

Tel. 821512

SUDOKU  
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D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
El Trànsit

15:00
Informatiu migdia

15:30
Dia E

16:15
Tot Lliga

16:30
Becaris

18:00
El Trànsit

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
A l’alça

21:40
El cafè dels matins

22:10
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

El Trànsit13.40
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L’Íngrid Forell va tenir clar que l’art forma-
ria part de la seva vida molt abans d’estudiar 
a l’escola de disseny de Barcelona, i es va ma-
terialitzar quan va entrar a l’Escola Superior 
de Conservació i Restauració de Béns Cul-
turals de Catalunya, on es va diplomar en 
l’especialitat d’escultura i va treballar amb 
materials tan diversos com la pedra, els me-
talls o la fusta que és el que més li agrada. 
Després de més de 10 anys restaurant monu-
ments per Catalunya i Espanya, ara compa-
gina els encàrrecs de restauració per al De-
partament de Museus de Patrimoni Cultu-
ral d’Andorra, com ara la talla en fusta de la 
Verge de l’antic Santuari de Meritxell, amb 
el seu propi taller de restauració, De vell a 
bell, que va fundar fa quatre anys i on tam-
bé imparteix diversos tallers.
 
–Quin tipus de restauració fa?
–Principalment, em dedico a la conservació 
i restauració de mobles, però també  a la se-
va transformació, així com a la reparació de 
seients de reixeta, encordat i balca; d’això 
últim a Andorra no hi ha ningú més que ho 
faci. A més, també impateixo tallers i artes-
ania en fusta i treballs de reproducció.

–En què consisteix el procés de restauració 
que fa a seu taller?
–El primer que faig és demanar al client 
quin és el resultat que vol aconseguir. A par-
tir d’aquí, i una vegada valorat l’estat de la 
peça, es busquen els criteris de restauració 
més adients, i si cal, es fa una prova prèvia, 
tant si es vol restaurar i mantenir la pàtina 
d’envelliment per deixar-la tal com estava 
originalment com si es vol transformar per 
donar-li una segona vida. 

–Quina part del procés és la que més li agra-
da a vostè?
–El que més m’agrada és restaurar mobles 
que tenen un significat personal per al 
client, i els vol arreglar no pel valor econò-
mic, sinó emocional. La gent valora el que 
té a casa, no ho llença i li dona una segona 
oportunitat.

–A més de restaurar, també fas tallers.
–Sí. Els alumnes porten els mobles que vo-
len restaurar o transformar i jo els ensenyo 
totes les pautes del procés. Veiem l’estat de 

«Pintar un moble no és restaurar, 
s’han de seguir uns criteris»
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la peça, què se li hauria de fer i quin és el re-
sultat que es vol aconseguir. Llavors és quan 
s’adonen de tota la feina que hi ha al darre-
re. Pintar un moble no és restaurar, s’han de 
seguir uns criteris i dedicar-hi moltes hores.

–Hores que no es veuen i no es valoren?
–Exacte. Un moble es pot transformar per 
reutilitzar-lo per pocs diners, però la res-
tauració necessita moltes hores de dedica-
ció fins aconseguir el resultat desitjat, per-
què cada pas necessita el seu temps i s’ha de 
fer un estudi previ. La restauració no és un 
hobby, es una professió.

–Ho compatibilitza amb encàrrecs externs?
–Sí, des de l’Administració em contac-
ten puntualment. De fet, aquesta setma-
na he acabat unes peces que faltaven al re-
taule de l’església de Sta. Coloma, les coro-
nes d’alguns sants estaven incompletes i 
s’havien perdut algunes volutes. H

Íngrid
Forell
RESTAURADORA I 
FUNDADORA DEL TALLER DE 
VELL A BELL

Imparteix tallers per 
restaurar i transformar 
mobles i donar-los una 
segona vida.

PER
Carmen
Salas
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